
Iz naše organizacije. 
Skupne zadeve. 

Vsem okrajnim učit. društvom 1 Vodstvo Za
veze je na svoji zadnji seji dne 14. marca t. 1. 
soglasno sprejelo Ganglov predlog, objavljen v 
zadnji številki ..Tovariša", da se v razmerju z 
vedno naraščajočimi stroški in izdatki zviša čla
narina na 10 K mesečno z naknadno odobritvijo 
upravnega odbora in delegacije. Od celoletne 
članarine 120 K prejme Zaveza 108 K, 12 K pa 
ostane domačemu društvu za vsakega člana.. Ta 
zvišana članarina velja od 1. januarja t. 1. 

Zvonček namesto Tovariša ali Popotnika. 
Vodstvo Zaveze je sprejelo nadalje na isti seji 
sledeči predlog blagajnika tov. Luznarja: Zakon
skim parom (enemu delu), vpokojencem, otro
škim vrtnaricam in učiteljicam ženskih ročnih 
del se dopošilja namesto 1 izvoda Tovariša ali 
1 izvoda Popotnika mladinski list Zvonček. To 
seveda na izrecno željo dotičnih, ki naj se obr
nejo tozadevno potom dopisnice na strokovno 
tajništvo Zaveze (Učit. tiskarna). Učiteljski To
variš se zviša za neorganizirane in za vse druge 
naročnike na 40 K na leto z veljavnostjo od 
1. aprila t. 1. naprej. 

Potni fondi, ki jih zbirajo okraj. učit. društva 
za svoje delegate h kongresu v Beogradu, naj 
ostanejo v upravi in razpolagi domačega društva 
in naj se ne pošiljajo na blagajnika Zaveze. — 
Vodstvo Zaveze se je obrnilo v Beograd, da se 
preloži nameravani kongres na velike počitnice. 
Upati je povoljnega odgovora. Ker bodo stroški 
vkljub ugodnostim (glede vožnje po železnici rtd.), 
ki jih je pričakovati, veliki, opozarjamo že sedaj 
posameznike hi društva, da se na to pripravljajo. 

Seja upravnega odbora Zaveze. Vodstvo Za
veze sklicuje na dan 1. aprila t. 1. ob 9. dopoldan 
v Ljubljani v Učit. tiskarni sejo upravnega od
bora. Dnevni red se pravočasno objavi in dostavi 
odbornikom. 

Vodstvo Zaveze. 
Društvene vesti. 

+ Šmarsko-rogaško učiteljsko dru
štvo zboruje na Jožef o vo ob pol 10. url 
dop. v šoli v Kogatcu po sledečem vzpo
redu: 

1. Zapisnik. 
2. Dopisi. 
3. »Preobrazevanje zemeljskega ob

ličja«, keierent tov. Zidar. 
4. »Učiteljsko razsodišče«. Referent 

tov. Sumer. 
5. Slučajnosti. 
K točki 4 se naj pošljejo slučajni 

predlogi tovarišu Sumru v Šmarje. 
Ob eni uri pop. čebelarski shod pri 

šolskem čebelnjaku. 
Tomo Kurbus, t. č. predsednik. 

+ Siovenjebistriško učiteljsko dru
štvo je zborovalo dne 4. sušca 1921» v de
kliški šoli v Slov. Bistrici. — Udeležba je 
bila dobra. Predsednik tovariš Josip Sa
bati je pri otvoritvi zborovanja srčno po
zdravil vse navzoče člane, posebno pa 
še iz laškega ujetništva se vrnivšega to
variša Josipa Kainerja, ki je po preteku 
5 let spet bil v naši sredini. Kot dragega 
nam gesta je pozdravil njegovega brata 
tovariša Jakoba Kainerja. 

Zapisnik zadnjega zborovanja se pre
čita in odobri. 

Nato je sledilo poročilo tovariša Jo
sipa kainerja: »Med Italijani«. Pripove
doval nam je, kako trdo in neusmiljena 
so ravnali Lahi z ubogimi ujetniki. Koliko 
tisoč naših mož in mladeničev je našlo 
grob v laški zemlji radi pomanjkanja 
hrane! Opisal je kraje, skozi katere se je 
vozil v južno Italijo na otok Baia v bližini 
Neapola, kjer je bival do svoje vrnitve. 
Popis teh krajev je podpiral z razgled
nicami. Omenil je, da je šolstvo v južni 
Italiji na zelo nizki stopnji, Soloobveznosu 
sploh ni. Pri ljudskem štetju so našteli 
v nekem kraju 95 % anaifabetov. Od ta
kega naroda naj potem naš rod, ki biva 
v zasedenem ozemlju pričakuje^ da bode 
skrbel za njegvo izobrazbo? Nadalje 
pravi, da je slikanje krasote laških krajev 
pretirano in končuje svoje poročilo z be
sedami; da je lepša, da neskončno lepa 
naša domovina. Predsednik se tovarišu 
za njegovo zanimivo poročilo v svojem 
in v imenu vseh srčno zahvali. 

Članarina se določi na letnih 70 K. 
Kot delegatinja za zborovanje »Udru

ženja« v Beogradu se je prostovoljno ja
vila tovarišica Otilija Feiglova, nadučite
ljica v Slov. Bistrici. 

Potem se je vršilo pobiranje članarine. 
Ustanovil se je pevski zbor, katerega 

bosta vodila tovariša Brglez in Logar. 
Vršila se je 1. pevska vaja, ki obeta mno
go uspeha. 

Ko smo še določili, da bode prihodnje 
zborovanje sredi meseca maja v Gornji 
Polskavi, je predsednik zaključil zboro
vanje želeč, da bi se prihodnjega izletnega 
zborovanja udeležili vsi člani. 

+ Učiteljsko društvo za celjski okraj 
je zborovalo dne 4. t. m. v mestni osnovni 
šoli v Celju ob povoljni udeležbi. Posetil 
nas je tokrat prijatelj učiteljstva in prvo
boritelj za jugoslovansko idejo g. dr. Lju
devit Pivko iz Maribora ter predaval o 
temi: »O vzrokih in oblikah duševnega 
preobrata tekom vojne«. 

Navedel in primerjal je mnoge pojave 
zadnjih let, skušal konstatirati kulturno 
razpoloženje zadnje dobe, pojasnil med 
drugim ideje in potrebe ruskega človeka 
pred vojno in med vojno in dokazal ne
navadne uspehe nemške in angleške vo

jaške, politične in kulturne propagande. 
Predavanje je izzvenelo v poziv, da je 
idealno učiteljstvo poklicano, da gradi in 
popravlja, kar je zagrešla vojna nad na
rodom. 

Navzoči društveniki so poslušali to 
globoko zamišljeno in zelo zanimivo pre
davanje, ki je izzvaio živahno odobrava
nje, z velikim veseljem. Tov. predsednik 
se je g. predavatelju v imenu društva 
prav prisrčno zahvalil. — 

Tov. predsednik se spominja vrle 
članice gosp. Lmice Lilekove, katero je 
nemila in kruta smrt iztrgala iz našega 
društva. Njenega pogreba se ie naše dru
štvo udeležilo mnogoštevilno. Ob odpr
tem grobu se je poslovil od pokojnice tov. 
nadz. Cernej. V znak počaščenja so zbo
rovalci vstali in ji na ta način izkazaii 
poslednjo čast. lov. nadzorniku iskrena 
zanvaia za pretresljiv nagrobni govor, 
preostalim naše globoko sožaljel — 

Glede potovalnega fonda se sklene, 
da mora vsak član prispevati. Določi se 
1U K za vsakega uda. Šolski voditelji 
imajo znesek poslati tov. biagajiničarju 
najkasneje do 1U. marca t. 1. Tov. Brinar 
predlaga, naj se apelira na vsa bratska 
društva, da ista zbirajo na sličen način za 
ta velevažni sklad. 

Razpravljalo se je potem o uč. raz
sodiščih, lov. nadzornik Cernej nam je 
razjasnil o tej važni konstituciji ter opo
zoril na njega nujne potrebo m nas prosil, 
naj se razmišlja o ustroju takih razsodišč. 
Po vsestranskem razmotrivanju se konč
no sklene predlog tov. Brinarja: Odbor 
učiteljskega društva prevzame poleg dru
štvenih poslov to nalogo. Odbor se ima 
spopoiniti. Vsaka stranka si izvoli po 2 
zastopnika od slučaja do slučaja. Kot 
člana častnega soda iungirata tudi šolski 
nadzornik in zastopnik učiteljstva. — 

Učiteljska tiskarna je pred kratkem 
založila odpustnice, v katerih manjka 
rubrika: »Število šolskih poludni«. Z ozi
rom na važnost te rubrike se sklene, opo
zoriti Učiteljsko tiskarno, da postavi to 
rubriko zopet v odpustnico. 

 Ker se nadalje opaža, da so v zad
njem času društvena poročila v Učitelj
skem Tovarišu tiskana z drobnimi črka
mi, učiteijstvo pa smatra društvena poro
čna kot prednost pred druguni poročili, se 
sklene, opozoriti tiskarno, da "to opusti 
ter tiska vsa društvena poročila kakor 
druge dopise. 

fo zborovanju se je učiteljstvo zbralo 
v hotelu »pri Kroni«, kjer smo še slišali 
marsikatero zanimivo epizodo gosp. dr. 
Pivka. Prihodnje zborovanje se vrši v za
četku majnika. Lno uro pred zborovanjem 
je pevska vaja. 

Društvo obhaja letos petdesetletnico 
svojega obstanka. Ker bodejo važne točke 
na dnevnem redu, pridite, prosimo polno
številno! 

+ Učiteljsko društvo za marbreški 
okraj je imelo svoj občni zbor dne 5. sve
čana 1920 v Marenbeigu. 

K društvu so na novo pristopili: Vla
do Porekar iz Vuzenice. Ivan Muršec iz 
Marbrega in Ivan Stibler iz Kaplje, ka
tere je predsednik srčno pozdravil in iz
razil željo, da bi bih marljivi sotrudniki 
na polju prosvete in v boju za naše sta
novske pravice. 

Nato sta podala tajnik in blagajnik 
svoji poročili, iz katerih je razvidno, da 
je preteklo društveno leto mladega dru
štva grajalo pol leta, v katerem času je 
društvo dvakrat zborovalo ter imelo 3 
odborove seje in da je društvo v gmot
nem oziru na dobrem. 

Predsednik društva tov. Mirko Lešnik 
je podal nato kratko poročilo o važnosti 
bližajočih se občinskh volitev za šolstvo 
ter opozarjal, da volijo občinski zastopi 
člane šolskih odborov in je naša sveta 
dolžnost, da skrbimo za to, da pridejo v 
iste šoli in učiteljstvu prijazni možje. 

Nato se je soglasno izvolil stari odbor. 
Sprejeli so se sledeči predlogi: 
1.) Predlog predsednika, da daruje 

društvo znesek 100 K rezervnemu skladu 
»Zaveze«. 

2.) Predlog tov. Krajnika, da se 
osnuje takozvana društvena »potna tor
ba«, za katero se določijo sledeči člani 
kot voditelji: Simon Viher, Ivan VVomer 
in Ivanka Vidmar. 

Zastopnik učiteljstva v okrajnem 
šolskem svetu tov. Simon Viher je podal 
kratko poročilo o svojem delovanju tet 
obljubil prihodnjič obširneje poročati. 

Prihodnje zborovanje bo v prvi polo
vici meseca aprila v Vuhredu. Stanko 
Lavrič, t. č. tajnik. 

+ Šaleško učiteljsko društvo je zbo
rovalo dne 4. marca v šolskem poslopju v 
Velenja. Predsednik tov. Stopar pozdrav! 
vse navzoče prav prisrčno, izraža veselje 
nad mnogoštevilno udeležbo ter otvori 
zborovanje. Nato poroča, da bodo odslej 
zborovanja vsak nrvi četrtek v mesecu. 
Ta dan ie pouka prost samo za tiste tova
riše, ki se udeleže zborovanja Zapisnik 



se prečita in po mali popravi odobri. Ker 
niso bili računi vsled odsotnosti blagaj
nika na zadnjem občnem zboru še za
ključeni, poda tov. Rozman na današnjem 
zborovanju poročilo o stanju blagajne. 
Računi se urede. Nato ie sledilo preda
vanje tov. Skala o »Seksualni vzgoji v 
ljudski šoli«. Jedro tega govora ie bilo, da 
nai učitelj krepi učencem trdno volio :n 
vzgaja ieklene značaie. Zanimivo preda
vanje smo poslušali z naivečio pozor
nostjo. Predsednik se tovarišu prisrčno 
zahvali za temeljito obravnavanje tega 
vprašanja in želi. da se za prihodnje zbo
rovanje oglasi kateri izmed tovarišev s 
kakšnim zanimivim predavanjem. Končno 
se ie razpravljalo vprašanje učiteljskih 
plač. Društvo se obrne na Zavezo, da nam 
objavi, po katerih načelih so ureiene naše 
plače, ker iste v več slučajih niso pravilno 
preračunjene.*) Ker ni bilo nobenega 
predloga več, ie predsednik zaključil zbo
rovanje. Prihodnje zborovanje bode dne 
8. aprila v Skalah. Pričakuje se polnošte
vilno udeležbo. 

+ Učiteljsko društvo za mariborski 
šolski okraj je zborovalo 4. marca, drugič 
v tem letu ob prav dobri udeležbi v re
stavraciji »Maribor" ob pol 11. uri. 

Predsednik otvori zborovanje in po
zdravi gosta državnega poslanca g. pro
fesorja V oglarja ter nekatere novo pri
stople ude. Nato opozori zborovalce, da je 
še vedno nekaj učiteljstva, ki stoji ob 
strani, ni organizirano ozir. ne plača red
no članarine. Predlaga, da se dotične 
nominira. Se sprejme. Po imenovanju se 
razjasnijo nekatere pomote, ostalim pa se 
nudi prilika, da takoj poravnajo zaostalo 
članarino, kar se je tudi zgodilo. 

Nato sledi poročilo tov. Požegar o 
stališču, ki ga naj zavzema učiteljstvo 
proti občinskim voiitvam. 

Tov. Požegar je načel to pereče vpra
šanje iz pedagoškega vidika. S kreme
nitimi in k srcu segajočimi besedami nam 
je slikal čisti demokratizem, ki je le drugo 
ime za nesebično človekoljubje in je or
ganizacija ljudi na podlagi socialne ena
kopravnosti in svobode. Govoril je o tem, 
kako vcepiti mladini spoznanje, da naj 
spoštujejo delo, pošteno delo vsakogar in 
najsibo isto po površnih nazorih še tako 
nizko, ker je vsako delo potrebno za te
lesni in duševni obstoj človeka. Ne gre 
zapostavljati gotove sloje, ker se vsi po
trebujejo in so vsi enakovredni. 

Vprašanje, kakšni stranki se naj pri
druži učiteljstvo pri občinskih volitvah, 
je pustil odprto iz 3 razlogov. Prvič smo 
samo stanovska organizacija, drugič vq
litve še niso pred durmi, 3. je stvar raz
sodnosti in svobode vsakega, kako se bo 
odločil. 

Koreferent tov. Lesjak je govoril o 
poštenosti v pol. bcju in svetoval, da se 
učitelj drži bolj v ozadju. Ni dobro radi 
ugleda, ki ga rabi vsak vzgojitelj, da se 
postavi za organizatorja te ali one sku
pine, ker se vsaka bojuje z vsemogočimi 
sredstvi. Delajmo za vzgojo značajev, ker 
le isti pomenjajo napredek v vsakem na
rodu. 

Obema govornikoma se predsednik 
zahvali za temeljito razmišljevanje o tem 
vprašanju. Zadnja točka je volitev pevo
vodje in prijava pevcev in pevk. Pevo
vodjem je izvoljen enoglasno tov. Vauda. 
Stroške za nabavo not prevzame društvo. 

Govori se tudi o oprostitvah učencev 
čez poletje. V interesu vzgoje in pouka 
je, da se takšne prošnje ne podpirajo, kjer 
ni neobhodna potreba. Po več kot 3 in pol 
urnem zborovanju zaključi predsednik 
isto. Prihodnje zborovanje se vrši prvi 
četrtek meseca maja. T a j n i k . 

+ Učiteljsko društvo za laški okraj 
zboruje na cvetno nedeljo dne 28. sušca 
t. 1. ob pol 10. uri dopoldne v šoli na 
Hrastniku s temle vzporedom: 1. Zapis
nik. 2. Dopisi in društvene zadeve. 3. 
Letno poročilo a) tajnikovo, b) blagajni
kovo. 4. Volitev dveh računskih pregie
dovalcev društv. računa. 5. Določitev 
članarine* ki se naj pobira za tekoče leto. 
6. Ugotovitev števila društvenih članov 
in onih oseb učiteljskega stanu, ki so iz
ven naše organizacije. 7. Volitev novega 
odbora. 8. Določitev knjig in časnikov, na 
katere se naj društvo naroči. 9. Predlogi, 
nasveti in slučajnosti. 

Pred zborovanjem pevska vaja. 
Vse, ki se zavedajo vrednosti dobre 

organizacije, vabi k udeležbi odbor. 
+ Slovensko učiteljsko društvo ko

čevskega okraja je zborovalo dne 11. 3. 
1920. v Ortneku. Temeljitemu referatu 
ravnatelja Merviča o šolskem zak. načr
tu je učiteljstvo sledilo z vsem zanima
njem. — Drugo točko dnevnega reda je 
izponila debata o ustanovitvi skupne sta
novske organizacije.*) 

Prihodnje zborovanje dne 15. maja 
v Loškem potoku. Da se vsi snidemo 
tam! 

+ Savinjsko učiteljsko društvo je 
zborovalo dne 11. marca v Gomilskem. 

Udeležba je bila lepa. Tov. predsed
nik je pozdravil novo članico tov. Sveti
novo, gosta tov. Sevnika in Rismala. 

Med dopisi je bil čitan članski izkaz. 
Iz tega je razvidno, da je razun ene tova
rišice vse učiteljstvo našega okraja včla
njeno v našem društvu. Skrb nam bo, da 
pride i ta med nas! 

Članarina za to leto se je določila na 
70 K. Bila je od vseh članov vplačana, 
deloma letno, deloma polletno. V tem 
oziru je torej izpolnjena dolžnost! 

Lepa in zanimiva točka je bilo pre
davanje tov. Sevnika: »Potovanje po Ru
siji in Sibiriji«. 

lov. Sevnik, ki se je boril kot Slo
vanlegijonar za svobodo majke Kusije, 
pozna njeno zemljo in njen rod. 

Fredočil nam je veličino njene raz
sežnosti, krasoto in neizčrpnosti naravnih 
zakladov in velika dela njene kulture. 
Jasna je ta slika, ponos slovanskega 
rodu! 

Nato pa nam je predavatelj odprl 
knjigo iz sodobnega Zivijenja trpeče Ru
sije, v tej knjigi je opisano brezmejno trp
ljenje slovanske majke, gorje narodovo, 
ki sega do neba! 

velika je Rusija m globoka je duša 
njenega rodu. — Mišljenje, čustvovanje in 
Žrtev njena ne pozna mej. Velike žrtve 
pa so v zgodovini narodov prorokba ve
likih dni. — Zato pa je njena bol bol Slo
vanov ; njen spas spas Sovanov. — 

lov. predsednik se je predavatelju 
v imenu vseh presrčno zahvalil. Razve
selila nas je obljuba tov. Sevnika, ua nam 
prihodnjič odpre nov list v knjigi ruskega 
življenja. 

Med predlogi smo sprejeli sledeče: 
1. Učiteljstvu naj se izposluje izposo

jevanje knjig iz »Licealne knjižnice" v 
Ljubljani. 

2. Kmetijsko društvo naj pošilja vsem 
šolam v Sloveniji list »Kmetovalec«. 

3. Tovarišem bodi prost vstop v na
ša okr. učit. društva. To v smislu okrož
nice »Zaveze« od decembra 1919. in ne v 
smislu »Tovariša«, po katerem naj bi dru
štva sodila o sprejemu. 

Pevska vaja je zaključila zborovanje. 
Tajnica. 

*) Glej današnji tozadevni članek! 
Ured. 

*) Sprejete resolucije smo izročili 
vodstvu >Zaveze«. Op. uredn. 


